
www.sharghdaily.com سه شنبه۲
۱۴  اسفند  ۱۴۰۳

سال بیست ویکم      شماره ۵۰۶۵

به اشرار نمی دهد پلیس اجازه تنفس مصنوعی 

پــس از ناکامــی منافقین و اشــرار در 
خالقی،  امیرمحمــد  مرحــوم  ســناریوی 
دانشجوی دانشگاه تهران و سرعت و ابتکار 
عمل پلیس در شناسایی و دستگیری قاتل، 
متأسفانه شاهد دور جدیدی از پروژه فعال 
ناامن سازی از طریق جنگ سخت در قالب 
ترور های کور هستیم. متأسفانه با شهادت 
دو تــن از بســیجیان ســراوان در اســتان 
سیستان و بلوچستان و دو مأمور راهنمایی 
و رانندگی در ریگان اســتان کرمان توسط 
ترورستی،  اشــرار مســلح و گروهک های 
شاهد تغییر راهبرد ناقضان امنیت جامعه 
به استراتژی فرسایشی و مداومت درگیری 
مســتقیم هســتیم تا از زوال درونی خود 
جلوگیــری کنند. فراجا قطعا در راســتای 
حفاظــت و تأمیــن امنیــت عمومی هیچ 
خط قرمزی را نمی شناســد و با به کارگیری 
تکنولوژی هــای نویــن در زمینــه پایش و 
مقابله بــا ناامنی و تهدید، ضمن حفاظت 
از جــان و مال و ناموس همــه ایرانیان، از 
جمله مدافعان امنیــت، کوتاهی نخواهد 
کرد و در روند تســریع مجازات اخلالگران، 
به ویژه در مرز ها و استان های شرقی کشور 
دشمنان  معادله وحشت  ناکار آمدســازی 
ایران را جزء وظیفه ذاتی و ســازمانی خود 
می داند، همان طورکه در روز های اخیر دکتر 
 پزشکیان، ریاســت  جمهوری و رسانه های 
منتســب به تیم اطلاع رسانی دولت ضمن 
تأییــد عملکرد مثبت فراجــا درباره تأمین 
امنیت اجتماعی از طریــق مهارت در رزم 
بدون درگیری و خون ریزی و افزایش نسبی 
میزان محبوبیــت، مقبولیــت و کار آمدی 
پلیس در نهادینه کردن تفکر جامعه محور 
امنیت، پروژه های تخریب این جایگاه توسط 
دشمنان کشور چهره جدید سخت افزارانه 
به خود گرفته اســت، بدون شــک تقویت 
لجستیکی و پشــتیبانی ادوات و تجهیزات 
مدرن و مجهــز به آخرین دســتاورد های 
نویــن ارتباطی و الکترونیکــی و مخابراتی 
از جمله پایش هــای نوین هوایی و زمینی 
با به کار گیری سامانه های هوش مصنوعی 
باید جــزء اولویت های اصلی در راســتای 
تحمیل اراده پلیس بر اشرار و گروهک های 
تروریستی باشــد. باز تولید احساس ناامنی 
و تهدیــد، آرامش روحــی و روانی جامعه 
مورد تأیید هیچ یــک از نهادهای انتظامی، 
امنیتی و اطلاعاتی کشور نیست. نیاز مردم 
به امنیت، تبدیل به یک مطالبه ملی شــده 
اســت. هم افزایی بین سیســتم قضائی و 
مدافعان امنیــت، از جمله فراجا می تواند 
تعامل فرابخشــی و کارایی میان بخشی را 

تسریع و تکمیل کند.

مطهره حیــدری: تحولات اخیر نشــان داد،  دوران تعامل و هم گرایی 
میان دولت پزشکیان و جریان های رادیکال خیلی زودتر از آنچه انتظار 
می رفت  به پایان رســیده است. اســتیضاح عبدالناصر همتی، وزیر اقتصاد و 
اســتعفای محمدجواد ظریف، معاون راهبردی رئیس جمهور، تنها تغییرات 
مدیریتی نیستند، بلکه زنگ خطر یک عقب نشینی بزرگ را به صدا درآورده اند. 
ماه ها از آغاز دولت چهاردهم گذشــته، اما به جای آنکه شــاهد انســجام و 
اراده ای قوی برای حل مشــکلات کشور باشــیم، می بینیم فشارها از بیرون و 
تردیدها از درون، دولت را در موضع ضعف قرار داده است. رادیکال ها که از 
ابتدا با دولت سر سازگاری نداشــتند، حالا یک گام جلوتر رفته اند. استیضاح 
همتی فقط به عملکرد اقتصادی او مربوط نبود، بلکه پیام روشــنی داشت: 
هرکسی  بخواهد سیاست های مستقل دولت را پیش ببرد، حذف خواهد شد. 
و اســتعفای ظریف، تیر خلاصی بود که نشان داد حتی مهم ترین چهره های 
دولت نیز دیگر امیدی به ادامه این مسیر ندارند. اما پرسش اصلی اینجاست: 
چرا در شــرایطی که کشور بیش از همیشه به اتحاد و ثبات نیاز دارد، به جای 
ایســتادگی در برابر تخریب ها، مسیر عقب نشینی در پیش گرفته شده است؟ 
چرا وقتی جهان در حال تغییر اســت، وقتی ترامپ در دیدارش با زلنســکی 
نشــان می دهد  حتی او هم مجبور اســت سیاســت های خود را واقع بینانه 
تنظیــم کند، ما همچنــان درگیر درگیری های داخلــی و رقابت های جناحی 
هستیم؟ آیا قرار اســت باز هم دولت، گام به گام از مواضع خود عقب نشینی 
کند و اجازه دهد فشــارها به استعفاها و برکناری های بعدی منجر شود؟ اما 
اگر پزشــکیان با اســتعفای ظریف موافقت کند، چه خواهد شد؟ این لحظه، 
یک نقطه عطف برای دولت است. اگر پزشکیان با استعفای ظریف موافقت 
کند، عملا به جریان های مخالف این پیام را می دهد که فشارهایشــان جواب 
داده و می توانند با ادامه این مسیر، دولت را بیش از پیش تضعیف کنند. آنها 
یک وزیر اقتصــاد را حذف کردند، یک چهره کلیدی سیاســت خارجی را به 
استعفا کشــاندند؛ نفر بعدی چه کسی خواهد بود؟ اما اگر رئیس جمهور در 
برابر این فشــارها بایســتد و اجازه ندهــد که خروج ظریــف، تبدیل به نماد 
عقب نشــینی دولت شود، آنگاه این پیام را ارسال خواهد کرد که دولت قصد 
دارد روی پای خود بایســتد، حتی اگر هزینه داشته باشد. دولت باید انتخاب 
کند. این وضعیت دیگر فقط یک جابه جایی مدیریتی نیست، بلکه تعیین کننده 
مســیر آینده است. یا دولت مسیر خود را محکم و قاطع ادامه خواهد داد، یا 
قدم به قدم به ســمتی خواهد رفت که تضعیف آن، دیگر یک احتمال نباشد، 
بلکه یک واقعیت محتوم باشــد. این طور که پیداست، در نهایت باید بگوییم 
وفاق دولت با رادیکال ها رو به پایان اســت، اما آیا دولت به دوره تلاش برای 

بقا وارد شده است؟

 محمدرضا عارف، معاون اول رئیس جمهــور، درباره وفاق گفت: نگاه 
دولــت چهاردهم پایبندی به «وفاق» اســت و با آنکــه متوجه برخی 
کم لطفی ها هستیم اما معتقدیم «وحدت و همدلی»، لازمه ادامه کار و پاسخ 
به مطالبات مردم اســت. به گزارش خبرآنلاین، در جلسه ای که صبح دوشنبه 
در دفتر معاون اول رئیس جمهور، با حضور «اعضای شــورای اقتصاد» برگزار 
شد، عارف با تبریک حلول ماه رمضان گفت: نگاه دولت چهاردهم پایبندی به 
«وفاق» اســت و با آنکــه متوجه برخی کم لطفی ها هســتیم امــا معتقدیم 
«وحدت و همدلی»، لازمه ادامه کار و پاســخ به مطالبات مردم است. معاون 
اول رئیس جمهور با بیان اینکه «نظارت، ســؤال و تذکــر، تحقیق و تفحص و 
اســتیضاح از وظایف مجلس اســت» گفت: باید دقت کنیم در دام حواشی و 
مسائل غیرواقعی نیفتیم و این خصوصا درمورد فضای مجازی بسیار اهمیت 
دارد، فرق فضای مجازی با سایر سازوکارها این است که فرد وقتی می خواهد 
برای مســئولی نامه بنویســد و انتقادی مطرح شود، چند بار آن را می نویسد و 
گاهی بعد آن را پاره می کند اما امروز در فضای مجازی این گونه است که ابتدا 
کلیک می کنند و می فرســتند و بعد آن را می خوانند و متأســفانه گاهی همین 
نوشــته ها، مبنای قضاوت قرار می گیرد. عارف افزود: «برخی وزرا گله می کنند 
که فردی که تبحر ندارد در فضای مجازی بداخلاقی کرده اســت و متأســفانه 
برخی نمی دانند که فضای مجازی حقیقی ترین فضا ســت و کاملا می شود به 
مبــدأ خبر و تحلیل رســید». او ادامه داد: خدا را شــاکریم کــه دولت در دام 
حواشی نیفتاده است، چراکه منش آقای پزشکیان روشن است؛ اخلاق مداری، 
صراحت و اعتقاد به همه ارزش ها و خصوصا اعتقاد به حل مشــکل مردم و 
پیشــرفت و توسعه کشور، از خصوصیات اصلی ایشان است و همه کسانی که 
با ایشــان کار می کنند هم به این الگــو معتقدند. معاون اول رئیس جمهور در 
ادامه با اشــاره به برخی فضاسازی های رســانه ای درباره ارکان دولت، گفت:  
رســانه ها دنبال تحلیل های عجیب و غریب نباشند، خصوصا درباره عدم رأی 
اعتمــاد مجلس به دکتر همتی، نباید ذره بین بردارند و در داخل دولت بگویند 
کــه وزیر قبل و وزیــر بعدی نگاه بدی به هم کردند کــه این نهایت بی تقوایی 
اســت. عارف افــزود: اختلاف در بحث های کارشناســی طبیعی اســت و اگر 
اختلاف نباشــد نیاز به تشکیل شــورا نیســت، در آن صورت یک نفر خودش 
تصمیم می گرفت. معاون اول رئیس جمهور در ادامه گفت: اختلاف نظر قبل 
از تصمیم گیری طبیعی و ارزشــمند اســت و آن را مفیــد می دانیم ولی وقتی 
تصمیمی گرفته شــد همه باید عمل کنند. در تمام دوران مســئولیتم در مورد 
برخــی تصمیماتی که اجرا می کردم مخالف بــودم اما بروز نمی دادم؛ چراکه 
معتقدم وقتی جمعی از کارشناســان خبره تصمیم گرفتند و بر آن اجماع شد، 
آن کار بایــد انجام شــود. او تصریح کرد: از نظــر هماهنگی و همدلی، بخش 
اقتصــادی دولت چهاردهــم و آقای دکتر همتی در مقایســه بــا دولت های 
مختلفی که در آن حضور داشــتم بی نظیر بوده اســت و صمیمانه از ایشــان 
تشکر می کنم. عارف تصریح کرد: انتظارمان از نمایندگان مجلس این است که 
تــلاش کنیم تا یک حرف و یک نگاه بر همه شــئونات نظام حاکم باشــد و هر 
پیشنهادی در مورد حل مشکلات داده شود به آن رسیدگی خواهیم کرد. ما هر 
روزه جلســات زیادی با وزرا داریم؛ چراکه می خواهیم به بهترین شــکل عمل 
کنیم. معاون اول رئیس جمهور ادامه داد: از نمایندگان مجلس انتظار اســت 
که در مســیر وفاق پیش بروند و بدانند اولویت اول دشــمنان، تفرقه انگیزی، 
ایجاد اختلاف و تلف کردن وقت و انرژی ما ست و به نظرم یکی از راه های مهم 
برای آنکه در دام آنها نیفتیم این است که بیشتر در مورد فضای مجازی دقت 
شود و بررسی شود که چگونه اختلاف نظرهای طبیعی در این فضا به گونه ای 
مطرح می شــود که انگار آنها با هم دشــمن هســتند. او در ادامه با تشکر از 
زحمــات همتــی گفت: بــا روحیه ای که از ایشــان می شناســم ایشــان اهل 
کنار کشیدن نیستند  و همچنان در خدمت انقلاب و مردم خواهند بود. البته  این 
مســئله هــم اهمیت بســیاری دارد که ما هیــچ گاه به این صندلــی و میزها 
نچســبیده ایم. معاون اول رئیس جمهور در ادامه با تبریک به سرپرست جدید 
وزارت اقتصاد و دارایی گفت: حدود چهار دهه اســت که ایشان را می شناسم، 
خزانه دار بسیار محکم و استواری است و هرگز نگذاشته اند رخنه ای در خزانه 

کشور ایجاد شود و از طرف دکتر پزشکیان از ایشان تشکر می کنم.

پاستور نگاهی به سناریوی استیضاح وزیر اقتصاد و خداحافظی ظریف با 

در تله جناح بازی
یادداشت

خبر

گزارش

سیـاستسیـاست

وحیده کریمی: دو خداحافظی و ظاهرا 
چنــد گام بــه عقب، همــه آن چیزی 
اســت که دولت چهاردهــم از وفاق 
در شــش ماه فعالیت خود به دست 
آورده و رادیکال هــا و مخالفان دولت 
هم بالاخره توانسته اند بعد از شکست 
انتخاباتــی در تیرماه، دســت بالا را در 
فضای سیاسی امروز به دست بیاورند 

و حرفشــان را به کرســی بنشــانند. آن هم حرفی که از قانون 
مصوب در مجلس یازدهم می آمد ولی برای دولت ســیزدهم 
اجرائی نشــد اما فرصتی مناســب برای حمــلات بی امان به 

دولت چهاردهم شد.
در حالی  که ظهر یکشــنبه وزیر اقتصاد کابینه در همراهی 
طیف قالیبــاف با رادیکال ها  حذف شــد، در آخرین ســاعات 
یکشنبه شب هم خبر استعفای تأثیرگذارترین چهره در پیروزی 
پزشکیان در انتخابات منتشر شد تا مشخص شود وقتی همتی 
در مجلس بــود، ظریف میهمان رئیس قــوه قضائیه بوده تا 
برای رفتن از دولت ترغیب شــود. بنابراین در آخرین ســاعات 
دوازدهم اسفند، جشــن تصفیه حساب رادیکال ها با پزشکیان 
تکمیل شــد. البته این به معنــای عدم پیشــروی رادیکال ها 
نیســت و احتمــالا بایــد در انتظار تــلاش آنها بــرای حذف 
چهره های شــاخص کابینه باشــیم که حضورشــان باب میل 
طیــف نزدیک به پایداری ها و جلیلی نیســت؛ زیرا با توجه به 
قانون دوتابعیتی ها، انتظار می رود که ســایر افرادی که دارای 
تابعیت مضاعف هســتند، از ســمت های خود استعفا دهند. 
از جمله این افــراد، نام هایی مانند آقایــان محمدرضا عارف 
معــاون اول رئیس جمهور، محمدجعفر قائم پناه معاون امور 
اجرائی رئیس جمهور، ســید مرتضی سقاییان نژاد شهردار قم، 
شهرام دبیری اســکویی معاون امور مجلس رئیس جمهور و 
احمد دنیامالی، وزیر ورزش و جوانان، مطرح شــده اند که در 
صورت تأیید تابعیت مضاعف، باید مطابق قانون از سمت های 
خود کناره گیــری کنند. از طرفی رادیکال های شــادمان از این 
دو پیروزی بعید نیســت اجرای لایحه حجاب، سنگ اندازی در 
مسیر پیوســتن ایران به FATF و ادامه فیلترینگ را در برنامه 

روزهای پیش روی خود قرار دهند.
البته نباید از نظر دور داشــت که استعفای ظریف در حالی 
انجام شــد که تلاش ها بــرای اصلاح قانون منــع به کارگیری 
دوتابعیتی ها در مشــاغل حســاس ادامه دارد و موضع رهبر 
انقــلاب در حمایت از اصــلاح این قانون می توانســت نقطه 
عطفی در این روند باشد. قانونی  که در دوران ریاست  جمهوری 

ابراهیم رئیســی تصویب و ابلاغ شد اما اجرا نشد و قانون گذار 
چشــمان خود را بر مدیران و فرزندان دارای تابعیت مضاعف 
آنها  بســتند، حتی وقتی که رئیســی گفت اگر مدیری فرزنش 
خارج اســت از دولت برود هم باز ســکوت کردند تا ریزشــی 
در میان دوســتان و هم فکرانش رخ ندهد اما با تغییر دولت، 
یک باره ایــن قانون همه توجهات را به خــود جلب کرد؛ زیرا 
یــک راه مطمئن بــرای تقابل با دولت بود تــا با حذف ظریف 
در حقیقت یک تفکر حذف شــود. تفکری که نقش مهمی در 
موفقیت پزشــکیان داشت و می توانســت در بزنگاه های مهم 
کشور نقش آفرینی کرده و در میان توفان ها کشور را به سلامت 

به ساحل برساند.
با این حــال، محمد جــواد ظریف تا زمان اصــلاح قانون، 
ظاهرا تصمیم گرفته اســت بــا ارائه اســتعفا، از تداوم تنش 
میــان دولــت و مجلس بر ســر این موضــوع جلوگیری کند. 
هرچند در توضیح دلایل اســتعفایش به ناملایمتی ها حتی در 
درون دولت  هم اشــاره کرده و نوشــت: «در شش ماه گذشته 
با ســخیف ترین توهین ها، افتراها و تهدیدها نسبت به خود و 
خانــواده ام روبه رو بودم  و حتــی در درون دولت نیز تلخ ترین 
دوران خدمــت ۴۰ ســاله را گذرانــدم، امــا به امیــد خدمت 
ایســتادگی کردم. اهل فرار از سختی ها و دشواری ها در مسیر 
خدمــت به این مــرز و بوم نبوده و نیســتم و در چهل و اندی 
سال گذشته، چه بسیار توهین ها و افتراها را برای نقش اندکی 
که در پیشــبرد منافع ملی از پایان دادن بــه جنگ تحمیلی تا 
به ســرانجام رساندن پرونده هسته ای داشته ام به  جان خریده 
و برای خدشــه دار نشــدن منافع کشــور در برابر سیل دروغ و 
تحریف دم فروبســته ام. دیروز به دعوت ریاســت محترم قوه 
قضائیه به دیدار ایشــان رفتم. در این دیدار، ایشان با اشاره به 
شرایط کشــور توصیه کردند که برای پیشگیری از فشار بیشتر 
بر دولت، به دانشــگاه بازگردم. بنده نیز بی درنگ پذیرفتم که 
همواره خواسته ام یار باشم و نه بار. با سپاس فراوان از ایشان 
که بار مسئولیت در برابر خدا و مردم را از دوش بنده برداشتند، 
امیدوارم با کنارگذاشــتن بنده، بهانه ها برای ســنگ اندازی در 

برابر خواســت مردم و موفقیت دولت 
برداشته شود».

از سویی دیگر، در ماجرای استیضاح 
همتی حتی سرسخت ترین مخالفان وزیر 
ســابق اقتصاد هم به خوبی می دانستند 
نه تنها حــذف همتی تأثیر مثبتی در بازار 
آن هــم در شــب عید نخواهد داشــت، 
بلکه هیچ فرد دیگری در شرایط فعلی، 
بســته بودن مســیر مذاکرات به دلیــل زیاده خواهــی ترامپ و 
در جریان بودن تحریم های یک جانبه آمریکا و فشــار حداکثری، 
قادر به ساماندهی بسیاری از شــاخص های اقتصادی نخواهد 
بــود، اما قالیبافی ها و رادیکال ها کامــلا هماهنگ با هم وزیری 
را که فقط شــش ماه از عمر مســئولیتش می گذشــت،  راهی 
خانه کردند تا با فشــارهای همه جانبه عرصه را برای پزشکیان 
تنــگ کنند. زیرا بازندگان انتخابات تیرماه به خوبی پزشــکیان را 
می شناسند و می دانند او در ایام انتخابات قول داده بود که اگر 
قول هایش عملی نشوند، استعفا دهد؛ بنابراین آنها با توجه به 
شــناختی که از روحیات پزشکیان و این سخنان او پیدا کرده اند، 
ســعی دارنــد رئیس جمهوری را بــا چالش هایی کــه مطابق 

وعده هایش نیست روبه رو کنند تا آنچه بشود که می خواهند.
بنابراین معادلات سیاسی در حال تغییر است و رادیکال ها 
در ائتــلاف بــا بخشــی از اصولگرایــان تــلاش دارنــد زمین 
سیاســت ورزی را تغییر دهند و در یک حرکت هماهنگ دولت 
چهاردهم را به گوشــه رینگ وفاقی ببرنــد که هرجا انتصاب 
یا تصمیمی باب میلشــان نبود آن را حــذف کنند  تا در نهایت 
همانی شــود کــه اگر گزینه مــورد حمایتشــان رأی می آورد، 

می شد.
از ایــن رو پزشــکیان ناگزیر از بازتعریــف مفاهیم وفاق در 
تعامل با رؤســای قوا و مردم اســت و باید نیم نگاهی هم به 
زیاده خواهی های برخی بهارستان نشــینانی داشــته باشد که 
وقتی منافعشــان تأمین نشود یا منفعتی از آنها یا نزدیکانشان 
به خطر بیفتــد، می توانند وزیرش را حذف کننــد. از این رو از 
۱۲ اســفند به بعد دیگر وفاق تعریــف و کارایی که از ابتدا مد 
نظر پزشــکیان بود را نداشــته و باید به حقیقــت عریان زمین 
ســخت سیاست در ایران واقف شــده و تصمیمی قاطع برای 
حمایت از سایر مردان و زنان کابینه اش بگیرد تا شاید بتواند در 
تحقــق وعده هایش گام بردارد، آن هم وعده هایی که به مذاق 
مخالفانش خوش نیســت و برای عدم تحققش از لشکرکشی 
خیابانی تا فریاد وامصبیتا در صحن علنی مجلس را ضمیمه 

کار خود می کنند.

 شــرق: «به صــورت طبیعی جواب تقابــل، تقابل خواهــد بود»؛ 
جملــه ای که بقایی در توضیح مواضع جمهوری اســلامی درباره 
موضوع هسته ای و رویکرد آژانس و کشورهای اروپایی درباره تهران 
بیان کرد و تأکید داشــت «جمهوری اســلامی ایران همواره درباره 
موضوع هسته ای خود متعهد و پایبند به اصول دیپلماتیک بوده و 
ما هیچ وقت رویکرد تقابلی نداشته ایم؛ چرا که ماهیت فعالیت های 
هسته ای ما صلح آمیز است. به صورت طبیعی جواب تقابل، تقابل 
خواهد بود». دیروز نشست خبری «اسماعیل بقایی» با اهالی رسانه 
برگزار شد و او پاســخ گوی سؤالات خبرنگاران در زمینه روابط آتی 
ایران و اروپا، پرونده هســته ای ایران، تحولات منطقه و سرنوشــت 

پول های بلوکه شده ایران در کشورهای قطر، عراق و... بود.

امنیت کالایی نیست که بتوان از جایی آن را وارد کرد
بقایی در پاسخ به سؤالی درباره مذاکره رئیس جمهور آمریکا با 
رئیس جمهور اوکراین و نوع برخورد صورت گرفته با زلنسکی در این 
دیدار و پیام این نوع برخورد در روابط بین الملل گفت: همه، آنچه 
را که اتفاق افتاد، مشاهده کردند و هر کس می تواند برداشت خود 
را از نحوه گفت وگو و مباحثه صورت گرفته داشــته باشد. او افزود: 
آنچه برای ما مهم است، این است که امنیت امری درون زا است و 
اینکه کشورهای منطقه باید برای ایجاد امنیت در منطقه با یکدیگر 
همــکاری کنند و با اتکا به نیروی هــای درون زا در این زمینه اقدام 
کنند و در این ارتباط به توان هیچ طرف ثالثی امید نداشــته باشند. 
این موضوع سیاســت ثابت ایران بوده و ما همواره بر این موضوع 
تأکید کرده ایم که امنیت کالایی نیست که بتوان از جایی آن را وارد 
کرد. بقایی همچنین به بررسی این موضوع از نظر حقوق بین الملل 
پرداخت و گفت: این اتفاق زنگ هشــداری است برای اینکه به این 
سؤال پاسخ بدهیم که آیا سیاست و روابط بین الملل به قرن نوزدهم 
رجعت پیدا کرده اســت؛ زمانی که فقط قدرت و ارعاب نقش ایفا 
می کرده اســت و آنچه اکنــون از آن به عنوان حقوق بین الملل یاد 
می کنیم، نتیجه تجربه های بسیار سخت و خسارت باری مانند وقوع 

دو جنگ جهانی در سطح بین المللی بوده است.

ظریف دیدگاه هایش را به صورت صریح در پیامی که داشت، مطرح 
کرد

ســخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاســخ به سؤالی مبنی 
بر اینکه به نظر او کشــورهای خارجی از اســتعفای «محمد جواد 
ظریف» چه پیامی برداشــت خواهند کرد و چه برداشــتی در این 
زمینه خواهد داشــت، خطاب به خبرنگار سؤال کننده گفت: قطعا 
شما انتظار ندارید که من درباره تفسیرهای دیگران در زمینه تحولات 
داخلی کشور صحبت کنم. او افزود: آنچه مشخص است، این است 
که ایشان دیدگاه های خود را به صورت صریح و مشخص در پیامی 

که داشتند، مطرح کردند.

یکی از رهبران جهادی افغانستان برای درمان به ایران آمده است
ســخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاسخ به سؤالی درباره 
اخبار منتشر شــده در زمینه سفر یکی از رهبران جهادی افغانستان 
به ایران گفت: به صورت کلی عرض می کنم که جامعه افغانستان، 
جامعه متکثری اســت که در آن شــخصیت ها و احزاب مختلفی 
حضور دارند و اینکه کسی به ایران سفری داشته باشد، امر عجیبی 

نیست. او خطاب به خبرنگار پرسش کننده گفت: تا آنجایی که من 
اطلاع دارم، آن فردی که مورد اشــاره شماست، برای سفر درمانی 

به ایران آمده است.

جواب تقابل، تقابل خواهد بود
سخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاسخ به سؤالی، با تأکید 
بر اینکه «جمهوری اسلامی ایران همواره درباره موضوع هسته ای 
خود متعهد و پایبند به اصول دیپلماتیک بوده است و ما هیچ وقت 
رویکرد تقابلی نداشته ایم؛ چرا که ماهیت فعالیت های هسته ای ما 
صلح آمیز اســت»، گفت: از دیگر سو هیچ توجیهی نمی بینیم که 
دیگران بخواهند بحث تقابل را مطرح کنند. او ادامه داد: به صورت 

طبیعی جواب تقابل، تقابل خواهد بود.

صحبت های وزیر  خارجه ترکیه بسیار  غیرسازنده   بود
بقایــی درباره حواشــی به وجود آمــده پس از اظهــارات وزیر 
خارجه ترکیه درباره سیاست منطقه ای ایران گفت: ما برای روابط 
دوجانبه با ترکیه ارزش بســیار بالایی قائل هستیم. درباره اهمیت 
و وجــود منافع متقابل در این روابط آگاه هســتیم. روابط دو ملت 
همســایه و تاریخی برای ما بسیار ارزش دارد. این را بارها گفته ایم. 
او با بیان اینکه «این امر پوشــیده ای نیست که اختلاف نظرهایی با 
ترکیه درباره برخــی پرونده های منطقه ای از قدیم وجود داشــته 
است»، گفت: هنر دو طرف این بوده که با رویکردی خردمندانه و با 
رفتاری بسیار منطقی توانستند اختلاف نظرها را مدیریت کنند، بدون 
اینکه خدشــه ای به روابط خوب دوجانبه وارد شــود. این سیاست 
کماکان، سیاســت ماســت. بقایی گفت: در عین حال صحبت هایی 
که ما شــنیده ایم و متأسفانه بارها تکرار شــد، صحبت های بسیار 
غیرسازنده ای در این سطح بود، بنابراین این موضوع نیازمند این امر 
بود که موضع جمهوری اســلامی ایران خیلی قاطع و روشن بیان 
شود. آنچه در ســه، چهار ماه اخیر در منطقه اتفاق افتاده است و 
تبعات آن را متأســفانه روزبه روز می بینیم، از نظر جری شدن رژیم 
صهیونیســتی در منطقه و به صورت مشــخص در سوریه و شاید 
لازم باشــد دوستان ما در ترکیه در این زمینه به نتایج و آثاری که بر 

سیاست های آنها عارض شده است، بیشتر بیندیشند.

دور جدید گفت وگوهای ایران با ۳ کشور اروپایی
ســخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاسخ به سؤالی درباره 
گفت وگوهــای ایران با اروپــا و امیدها به نتیجه بخــش بودن این 
گفت وگوهــا، گفت: وقتی که گفت وگوهایی انجام می شــود و این 
گفت وگوها با حســن نیت انجام می شود و تداوم داشته باشد، این 
موضوع به این معناســت که طرف های گفت وگو امیدوار هستند 
کــه منجر به نتیجه شــود. نفس تداوم گفت وگوهــای ما با طرف 
اروپایی که قطعا از سوی ما با حسن نیت انجام می شود، این است 
که این گفت وگوها منجر به نتیجه شــود. بقایی با بیان اینکه «دور 
جدید گفت وگوهای ایران با سه کشور اروپایی در حاشیه سفر آقای 
عراقچی به ژنو به ریاست آقای غریب آبادی انجام شد و این ادامه 
روند قبلی گفت وگوها بوده است»، افزود: در این گفت وگوها درباره 
آخرین تحولات بحث شــد و توافق شــد که گفت وگوها اســتمرار 
داشــته باشد و ما در حال رایزنی هســتیم که دور بعدی مشخص 
شــود. مهم این است که ما و سه کشور اروپایی قائل هستیم انجام 

این گفت وگوها لازم اســت و باید به شــکل شفاف و مبتنی بر بیان 
انتظارات و نظرات دو طرف ادامه پیدا کند.

صحبت های پزشکیان در مجلس روشن بود
ســخنگوی وزارت خارجه همچنین دربــاره صحبت های روز 
یکشــنبه رئیس جمهور در مجلس درباره بحــث مذاکره با آمریکا 
و اینکــه رئیس جمهــور موافــق مذاکره بــوده، ولی بــا توجه به 
صحبت های رهبری مذاکره ای بــا آمریکا صورت نمی گیرد، گفت: 
صحبت های آقای رئیس جمهور در مجلس روشــن بود و ایشــان 
در واقع بیان کردند که ما به عنوان یک نظام و حاکمیتی کارآمد که 
مبتنی بر سلسله مراتب اســت، به این شکل عمل می کنیم و تابع 

سیاست های ابلاغی از سوی مقامات ارشد کشورمان هستیم.

ممکن اســت درباره موضوع هســته ای ایران بین آمریکا و روسیه 
صحبتی شده باشد

بقایی همچنین در پاسخ به سؤالی درباره اینکه به نظر می رسد 
در جریان گفت وگوی رؤسای جمهور آمریکا و روسیه درباره برنامه 
هسته ای ایران صحبت شده است و اینکه آیا آقای لاوروف در جریان 
ســفر به تهران در این زمینه گزارشــی به ایران داده است، گفت: در 
جریان این سفر درباره تحولات لبنان، سوریه، پرونده هسته ای ایران و 
دیگر مسائل مرتبط با تحولات بین المللی که در دستور کار دو طرف 
اســت، رایزنی و گفت وگو شــد. او ادامه داد: در این دیدار موضوع 
پرونده هســته ای ایران را با روســیه به عنوان عضو شــورای امنیت 
سازمان ملل و یکی از طرف های برجام بررسی کردیم. بقایی با بیان 
اینکه «ممکن اســت به عنوان یکی از موضوعات بین المللی درباره 
موضوع هســته ای ایران بین آمریکا و روسیه صحبتی شده باشد»، 
ادامه داد: هر آنچه بخواهد درباره پرونده هسته ای ایران انجام شود، 
بدون نظر ایران انجام نمی شــود و دوستان روس ما به این موضوع 
اشراف دارند و هر آنچه را که لازم است، با ما در میان می گذارند. روند 
مشــورت ما در موضوعات مختلف با روسیه ادامه دارد. سخنگوی 
وزارت خارجه همچنین در پاسخ به سؤالی مبنی برای اینکه آیا آقای 
لاوروف در جریان سفر به تهران پیشنهاد میانجیگری مسکو را مطرح 
کرد، اظهار کرد: قبلا نیز گفته ام که درباره این موضوعات با توجه به 
اهمیتی که دارد، ممکن اســت طرف هایی از باب حسن نیت برای 
طرح این موضوعات اعلام آمادگی کنند، بنابراین به صورت کلی از 
این نگاه، طبیعی اســت که برخی از کشورها این موضوع را مطرح 

کنند که در صورت نیاز کمک کنند.

هم توانایی و هم تمایل به پیگیری وضعیت ایرانیان خارج شــده از 
آمریکا را داریم

ســخنگوی وزارت خارجــه همچنیــن در پاســخ به ســؤالی 
درمورد وضعیــت ایرانیان اخراج شــده از آمریکا و اســترداد آنها 
به پاناما و اینکه آیا جمهوری اســلامی ایــران توان یا تمایلی برای 
کمک به آنهــا دارد؟ گفت: هــم توانایی این موضــوع را داریم و 
هــم تمایل داریــم و در این زمینــه اقدام نیز کرده ایــم. وی افزود: 

دفتــر حافظ منافع ایــران در واشــنگتن آمادگی خود 
را در این زمینه اعلام کرده اســت. ســفیر ما در کلمبیا 
به عنوان ســفیر آکرودیتــه ایران در پانامــا پیگیر این 

موضوع است.

سخنگوی وزارت خارجه:
جواب تقابل، تقابل خواهد بود

ادامـه در 
صفحه

۳

استعفای ظریف، استیضاح همتی؛ چرا به جای 
اتحاد، راه تسلیم را در پیش گرفته ایم؟

عارف پس از برکناری همتی و استعفای ظریف:
نگاه دولت چهاردهم پایبندی به «وفاق» است

شناسایی  و  بمب افکنپهپاد جدید  سپاه  با  قابلیت رونمایی سردار تنگسیری  از 
ســردار تنگســیری با بیان اینکه نمونه 
بــزرگ پهپاد جاس مجهز بــه موتور جت 
اســت، گفت: جاس ۳۱۳ با سرعت بالایی 
کــه دارد می تواند مأموریت هــای خود را 
به خوبــی انجام دهد. به گزارش تســنیم، 
«قاهر» نــام پــروژه ای در صنعت هوایی 
نیروهای مســلح اســت که علاوه بر ظاهر 
ویژه اش، فراز و نشیب بســیاری داشته و از 
یک جنگنده با مأموریت پشــتیبانی نزدیک 
هوایی اکنــون تبدیل به پهپــادی با ابعاد 
کوچک تــر و با نــام «جاس ۳۱۳» شــده 
اســت. نمایش دو مدل بــزرگ و کوچک 
پهپاد جــاس ۳۱۳ در مراســم الحاق ناو 
پهپادبر شــهید بهمن باقری و پرواز از روی 
ایــن نــاو بهانه ای شــد تــا در گفت وگو با 
نیروی  تنگســیری فرمانده  سردار علیرضا 
دریایی ســپاه جزئیاتــی از نمونه بزرگ این 
پهپاد جدید را جویا شــویم. فرمانده نیروی 
دریایی ســپاه تصریح کرد: این پهپاد جدید 
یک ســاعت مداومت پروازی دارد و توان 
خوبی به شناور شهید باقری افزوده است. 
او همچنین به نــوع مأموریت های جاس 
اشــاره کرد و گفت: این پهپاد دو مأموریت 
شناسایی و بمب افکن را برای نیروی دریایی 
ســپاه انجام می دهد. ســردار تنگســیری 
خاطرنشــان کرد: پهپاد جــاس ۳۱۳ برای 
پــرواز از باند فرودگاه عملیاتی شــده و در 
حال انجام مراحل تســت پروازی روی ناو 
پهپادبر شــهید باقری اســت و به زودی به 

صورت کامل عملیاتی می شود.

محمد رضا طورانی
فوق دکتری رسانه های اجتماعی

ی


